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 »شهر راز« نمادی از مفاخر فرهنگی ندارد

جای خالی آثار سعدی و حافظ در مبلمان شهری شیراز 
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ش��یراز که به»ش��هر راز« نیز معروف اس��ت با سابقه 
فرهنگی و تاریخ��ی غنی خود نتوانس��ته برای مفاخر 
و ش��اعرانش مانند حافظ و س��عدی نمادهای شهری 
مناسبی را فراهم کند، شهری که در مبلمان خود جایی 
برای چند بیت از شاعرانش دیده نشده و نه حتی نمادی 

از آنها را می توان به صورت ملموس مشاهده کرد.   
به گزارش مهر، ش��هر ش��یراز با در اختیار داش��تن 
فرازهای روشنی از تاریخ فرهنگ و ادبیات ایران اسلامی 
امروزه در مبلمان ش��هری خود نشانی از این رنگ وبوی 

تاریخی ندارد.    
شهری که شعر شاعرانش تا سازمان ملل رفته اما در 

ساختمان ها و ابنیه خود جایی برای این ابیات ندارد.  
وجود مفاخر بس��یار در حوزه های مختلف مذهبی، 
فرهنگی، ادب��ی، پزش��کی و علمی در ش��یراز یکی از 
ویژگی های ممتاز این شهر است که این روزها در پیکر 

شهر شیراز نمودی ندارد.  
محرومیت شهر شیراز از تندیس ها و سردیس های 
مفاخر از یک سو و از سوی دیگر نبود ردپایی از ورق های 
درخشان تاریخ هنر شیراز در صورت و مبلمان شهری 
شهر شیراز ش��اید یکی از دغدغه های مهم عاشقان به 
شهر راز  باشد.   در نقاط مختلف شهر شیراز هیچ نشانی از 
شهری یافت نمی شود که به شهر حافظ و سعدی شهره 
است و مهد ادبیات و هنر ایران اسلامی شناخته می شود.  
 از س��وی دیگ��ر جای��گاه معن��وی س��ومین حرم
 اهل بیت)ع( نیز در صورت ش��هر نمودی ن��دارد و در 
بس��یاری از نقاط شهر نمی توان نش��انی از عنوان مهم 
معنوی پیدا ک��رد.  یکی دیگر از نیازهای جدی ش��هر 
ش��یراز، اس��تفاده از دیدگاه هنرمندان این ش��هر در 
شکل گیری ظاهر ش��هر اس��ت که می تواند با تکیه بر 
خلاقیت و تجربه آنها شهری بس��ازد در خور نام و شأن 

شهر شیراز.  
طی س��الیان گذشته ش��اهد اتفاقات خوبی بوده ایم 
که نش��ان از توجه مس��ئولان ش��هری به ظاهر شهر و 
شکل گیری فضایی فرهنگی در س��طح شهر شیراز با 
ردپای میراث های معنوی و تاریخی این دیار اس��ت اما 
تا رسیدن به ش��رایط مطلوب هنوز کارهای بسیاری بر 
زمین مانده که باید مسئولان شهری به سراغ آن بروند.  

در برخی از نقاط شهر شیراز پیام های اخلاقی دیده 

می شود که توسط ش��هرداری این کلانشهر بر پل های 
عابرپیاده خودنمایی می کند اما می شد که این پیام ها 
را در قالب شعرهای شعرایی مثل حافظ و سعدی نمود 
داد که هم آثار این ش��عرا به مردم بیشتر معرفی شود و 
هم شیراز که میزبان چنین شاعران بین المللی  است، 
در پیکره خود نمودی از آنها را داش��ته باش��د تا وقتی 
گردشگری وارد این شهر می ش��ود به صورت عینی تر 
متوجه شود به شهر حافظ و س��عدی یا به شهر ادب و 

فرهنگ قدم نهاده است.  
در این راس��تا فرماندار شهرستان شیراز گفت: شهر 
ش��یراز دارای سبقه مذهبی و فرهنگی والایی است که 

این سبقه باید در مبلمان شهری نیز نمود داشته باشد.  
مصطفی امیری اظهار داشت: نمادهای مهم تاریخی، 
مذهبی و فرهنگی باید در نقاط مختلف شهر ایجاد شود 
تا شهروندان و همچنین زائران و گردشگران شهر شیراز 
در فضای شهری پشتوانه معنوی شهر را احساس کنند.  
وی ابراز داشت: در سطح جهان شهرهای کمی وجود 
دارند که مانند شهر شیراز دارای آوازه ای بین المللی در 

حوزه های  مختلف  باشند.  
امیری تصریح کرد: مبلمان ش��هری ام��روزه یکی از 
ش��اخص ها و المان های فرهنگی و هویتی یک ش��هر 
محسوب می شود و به عنوان ویترین اجتماعی باید مورد 

توجه مسئولان قرار گیرد.  
عالی تری��ن مقام اجرایی شهرس��تان ش��یراز اضافه 
کرد: هویت مذهبی شهر شیراز به عنوان سومین حرم 
اهل بیت)ع( یک بس��تر مناس��ب برای ش��کل گیری 
مبلمان ش��هری است.  وی خاطرنش��ان کرد: باید روح 
معنوی و جایگاه فرهنگی شهر ش��یراز در تمام پیکره 
شهر نمایان باشد.  امیری با بیان این که مبلمان شهری 
و تصویر زیبای یک منطقه در جذب گردش��گر داخلی 
و خارجی بسیار تاثیرگذار اس��ت، تصریح کرد: با وجود 
هنرمندان بنام و صاحب س��بک و نظری که در ش��هر 
شیراز وجود دارد و با بهره گیری از نظرات متخصصان این 
عرصه می توان شهر شیراز را به عنوان یک الگوی موفق 

در حوزه مبلمان شهری به کشور معرفی کرد.  
وی عنوان کرد: به نظر می رسد در سال های گذشته 

آنچنان که باید به مبلمان شهری توجه نشده است.  
این مسئول تأکید کرد: همچنان که شهر ها بزرگتر 

می شوند و رشد و توس��عه عمرانی پیدا می کنند، روح 
فرهنگی شهر نیز باید مورد توجه قرار گیرد.  

فرماندار شهرستان ش��یراز ادامه داد: نام های بزرگی 
چون حافظ و سعدی و دیگر مشاهیر و بزرگان علم و ادب 
می توانند بستر شکل گیری مبلمان شهری شیراز باشند.  
وی بیان کرد: ما در ش��هر ش��یراز نتوانسته ایم اشعار 
ش��اعران بزرگ و بنام خ��ود یا دس��تاوردهای علمی و 

فرهنگی مشاهیرمان را تصویرسازی کنیم.  
امیری ابراز داش��ت: فرهنگ علاوه ب��ر کارکردهای 
اجتماعی والای خود، بس��تری مناس��ب ب��رای رونق 
اقتصادی در یک شهر اس��ت و امیدوارم در  سال جاری 
که به فرموده مقام معظم رهبری  سال فرهنگ و اقتصاد 
نامگذاری شده است، شاهد یک حرکت جهادی برای 

ارتقای فرهنگی و اقتصادی کلانشهر شیراز باشیم.  
فرماندار شهرستان شیراز با اشاره به این که ما حتی در 
ساخت تندیس یا سردیس مشاهیر و مفاخیر کوتاهی 
کرده ایم، خاطرنش��ان ک��رد: تمام ادارات شهرس��تان 
می توانند با کمی خلاقیت، روح فرهنگی و معنوی شهر 
را ارتقا بخشیده و شهروندان را با مفاخر و مشاهیر شهر 

بیشتر از گذشته آشنا کنند.  
محمدرضا  هاج��ری، رئیس کمیس��یون فرهنگی 
شورای اسلامی شهر ش��یراز نیز در این راستا گفت: هر 
شهری دارای سیرت و صورت منحصربه فرد خود است 
که باید این دو بخش براس��اس پشتوانه فرهنگی شهر 
شکل بگیرد.  این عضو شورای اسلامی شهر شیراز ابراز 
داشت: شهر شیراز به عنوان سومین حرم اهل بیت)ع( 
باید در مس��یر تکامل خود محوریت سومین حرم اهل 
بیت)ع( را حفظ کند.  وی تصریح کرد: این جایگاه باید 
در ارکان و بخش های مختلف شهر نمود داشته باشد و 

در حوزه های مختلف یک بستر و زیرساخت باشد.  
هاجری خاطرنشان کرد: ش��هرها در کنار پیشرفت 
 عمرانی، اقتص��ادی و... خود نیازمن��د تکامل فرهنگی

 نیز هستند.  
وی گفت: در این راستا باید به زیرساخت ها توجه شود 
و وقتی که ما مدعی رونق گردشگری هستیم، باید بدانیم 

که تا چه اندازه زیرساخت گردشگری ما مهیاست.  
این عضو ش��ورای اسلامی شهر ش��یراز تأکید کرد: 
وقتی ما به دنبال استفاده از ظرفیت های پزشکی برای 

توریست درمانی هس��تیم، آیا امکانات زیرساختی نیز 
مهیاست .  

وی ادامه داد: بنابراین شهر به بسته های فرهنگی برای 
ابعاد مختلف نیاز دارد که شاهد توسعه متوازن و پایدار 

باشد.  
هاجری افزود: برای این که صورت ش��هر بیش از این 
آسیب نبیند و براساس داشته های معنوی شکل بگیرد 

نیز شورای اسلامی برنامه های خوبی را دنبال می کند.  
وی بیان کرد: یکی از این طرح ها طرح عرفان اس��ت 
که شورا و شهرداری بخشی از اجرای این طرح را دنبال 
می کنند که می تواند گامی مهم در نمود میراث معنوی و 

فرهنگی شهر در صورت شهر باشد.  
رئیس کمیس��یون فرهنگی ش��ورای اسلامی شهر 
شیراز یادآور شد:   این طرح از آستان علی ابن حمزه)ع( 
شروع می شود و تا دروازه قرآن ادامه دارد که بخش مهم 

فرهنگی و تاریخی شهر را دربر دارد.  
وی گفت: استفاده از اشعار شاعران نامی و نماد مفاخر 
و علمای شهر نیز می تواند در این طرح استفاده شود تا 

ظاهر و صورت فرهنگی آن ارتقا یابد.  
هاج��ری اظه��ار داش��ت: در ص��ورت هم��کاری 
دس��تگاه های فرهنگی و پرهی��ز از مدیریت جزیره ای 
می توانیم شاهد اتفاقات خوب و مناسبی در شهر شیراز 
باش��یم.  در صورتی که هر اداره یا موسسه دولتی اقدام 
به استفاده از نش��انه های فرهنگی کند یا مجتمع های 
تجاری و انبوه سازان اگر مکلف ش��وند که در معماری 
خود از نش��ان های فرهنگی استفاده کنند شاید روزی 
شهر شیراز این گونه در ظاهر خود مظلومیت فرهنگی 

را یدک نکشد.  
دست کم شاید س��اخت مجس��مه هایی از مفاخر و 
سردیس هایی از آنها و جاس��ازی آنها در نقاط مختلف 
شهر س��اده ترین کاری باش��د که متولیان امر بتوانند 
انجام دهند و در کنار اس��تفاده از اشعار شاعران بزرگ 
این ش��هر در گوش��ه و کنار خیابان ها و معابر همراه با 
تصویرسازی های طراحان چیره دست نه تنها مسافران 
را با روح فرهنگی و معنوی ش��هر آش��نا می کند بلکه 
مردم را نیز به صورت ملموس تری از ش��عر ش��اعران، 
 نقاشی هنرمندان یا آثار مفاخر شهر بهره می برند و با آن

 آشنا می شوند.  

د یار

 نسل جدید بازارچه های صنایع دستی در راه است

 وجود تنها 
دو موزه صنایع دستی در کشور

معاون صنایع دستی س��ازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری کشور گفت: به دنبال این 
هستیم  نسل جدیدی از بازارچه های صنایع دستی را 
ایجاد کنیم که در این راستا کار ساخت این بازارچه ها 
در 7 استان شروع شده است.  به گزارش مهر، بهمن 
نامور مطلق در حاشیه افتتاح موزه صنایع دستی و 
هنرهای سنتی لرستان در جمع خبرنگاران با اشاره 
به این که فرهنگ و هنر نیازمند این فضا است تا افراد 
دور هم جمع شوند و درباره مسائل فرهنگی و هنری 
گفت وگو کنند، اظهار داشت: این امر باعث هم افزایی 

هنری و فرهنگی در میان جوانان می شود. 
وی با بیان این که از س��وی دیگر ایجاد این فضاها 
باعث می ش��ود وقت��ی جوانان این آثار شایس��ته را 
ببینند به دنبال خلق این گونه آث��ار بروند، تصریح 
کرد: حوزه صنایع دس��تی یک حوزه بسیار مناسب 
برای اشتغالزایی است.  معاون صنایع دستی سازمان 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری کشور 
با اشاره به این که صنایع دستی لرستان وضع خیلی 
خوبی ندارد، گفت: ش��اید از نظر اف��راد فعال در این 
حوزه وضع بد نباشد اما از نظر برندسازی و آثار ملی و 
آثار جهانی امتیازاتی را کسب کرده اما درحد و انتظار 
نبوده اس��ت.  نامور مطلق افزود: لرستان سرچشمه 
تم��دن فلات ایران��ی ب��وده و از دوران غارنش��ینی 
ت��ا دوران های باس��تانی و تاریخی هم��واره یکی از 
قطب های هنر و صنعت بوده است.  وی با بیان این که 
نیاز است در حوزه صنایع دستی استان فعالیت های 
بسیار ش��ود، تصریح کرد: همچنین باید اعتبارات 
بیشتری هزینه شود تا این که دوباره صنایع دستی 
لرستان به جایگاه شایسته خود برگردد.  نامورمطلق 
عنوان کرد: اگر دولتمردان باور کنند که صنایع دستی 
می تواند اش��تغالزایی و ارزآوری کند و در این رابطه 
سرمایه گذاری کنند مطمئن هس��تیم بسیاری از 
مشکلات منطقه و کش��ور در رابطه با بیکاری حل 
می شود.  این مس��ئول اظهار داشت: صنایع دستی 
می تواند به عنوان صنایع جایگزین برای کشاورزی 
باش��د و از مش��کلات مهاجرت، حاشیه نش��ینی و 
خالی شدن روس��تاها جلوگیری کند.  وی در ادامه 
با اشاره به وضع بازارچه های صنایع دستی در کشور 
گفت: ب��رای همه اس��تان ها حداقل ی��ک بازارچه 
صنایع دستی را در نظر گرفته ایم و آمادگی حمایت 
از ساخت بازارچه های صنایع دستی را داریم.  معاون 
صنایع دستی سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردش��گری کش��ور با بیان این که در اس��تان ها 
اگر س��رمایه گذار بیاید و اع��لام آمادگی کند ما نیز 
تس��هیلات در اختیار آنها می گذاریم، تصریح کرد: 
قرار نیست دولت بیاید و متصدی این کارها شود بلکه 
مردم و سرمایه گذاران باید به حوزه ورود کنند و خود 
مردم این فعالیت ه��ا را صورت دهند.  نامورمطلق با 
تأکید بر این که استان لرستان بضاعت های بسیاری 
در حوزه گردشگری، صنایع دستی و میراث فرهنگی 
دارد، افزود: برای شکوفا کردن این استعدادها نیاز به 
همفکری و حضور بخش خصوصی اس��ت و ما هم 

اعتبارات را در اختیار بخش خصوصی می گذاریم. 
وی با بیان این که امس��ال برای اولین ب��ار بعد از 
10  س��ال بیش از 30 میلیارد تومان اعتبار در حوزه 
صنایع دس��تی درنظر گرفته ایم، تصری��ح کرد: این 
اعتب��ار را در اختیار اس��تان ها گذاش��ته ایم و فقط 
استان ها باید با دادن پروژه ها و طرح ها از این اعتبار 
استفاده کنند.  معاون صنایع دستی سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری کشور با اشاره 
به این که تعداد بازارچه های س��نتی در هر استان 2 
یا 3 بازارچه است، اظهار داش��ت: ولی به دنبال این 
هستیم نسل جدیدی از بازارچه های صنایع دستی 
ایجاد کنیم.  نامورمطلق با بیان این که درحال حاضر 
در 7 استان ساخت این بازارچه ها شروع شده است، 
تصریح کرد: ما نیز از ساخت این بازارچه ها حمایت 
می کنیم و در فکر این هس��تیم در استان های دیگر 
نیز این بازارچه ها را ایجاد کنیم.  وی در ادامه با اشاره 
به این که در بخش موزه صنایع دستی لرستان یکی از 
پیشگامان در این بخش است، افزود: متاسفانه در کل 

کشور تنها دو موزه صنایع دستی وجود دارد. 
معاون صنایع دستی س��ازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری کشور در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به این که به طور رسمی در حوزه 
صنایع دستی 130 میلیون دلار صادرات داشته ایم، 
گفت: بیشتر این صادرات به کشورهای همسایه مثل 
عراق، افغانستان و ترکیه بوده و یک بخش کمتری به 
اروپا بوده اس��ت.  نامورمطلق با بیان این که به خاطر 
تحریم ها ما نمی توانیم رسما صنایع دستی خود را به 
اروپا بفرس��تیم، تصریح کرد: متاسفانه در این مدت 
بازارهای خود را در اروپا از دست داده ایم و کشورهای 

دیگر آنها را اشغال کرده اند. 

 آب های آزاد عامل   توسعه اقتصاد 
دریامحور در بندر چابهار 

استاندار سیستان وبلوچستان گفت: دسترسی 
به آب های آزاد بندر چابهار نق��ش این بندر را در 

توسعه اقتصاد دریامحور مهم جلوه داده است. 
به گزارش ایس��نا، علی اوسط هاش��می افزود: 
اگرچه طی س��ال های اخیر بیشترین توان بنادر 
چابهار در مسأله تخلیه و بارگیری نسبت به سهم 
این بندر از دریا ناچیز بوده اما در ش��رایط کنونی 
ایجاد ظرفیت های توزیع در بنادر مدنظر قرار دارد. 
علی اوسط هاشمی اظهار کرد: توسعه سواحل 
و دریا به عنوان پارامتر اصلی در توسعه دریامحور 
مدنظر دولت در استان سیستان وبلوچستان قرار 

دارد. 
استاندار تأکید کرد: افزایش اشتغال، صادرات و 
ارتقای درآمدهای اقتصاد دریایی از رویکرد های 

مهم توسعه اقتصاد دریا محور است. 
وی خاطرنشان کرد: چابهار دروازه ورود کالا به 
کشورهای جهان است و همین موضوع نقش مهم 
این بندر را در توان اش��تغالزایی پایدار در منطقه 

بیشتر نمایان می سازد. 
هاش��می گفت: بخش خصوصی امروز بازوی 
توانمند در توسعه بنادر چابهار اس��ت و دولت با 
اش��تیاق کامل از ورود بخش خصوص��ی به این 

عرصه استقبال می کند. 
وی تأکید کرد: جامعه دریایی بر این امر تأکید 
دارد ک��ه دری��ا می تواند محور توس��عه صنعتی 

کشور ها  باشد. 
اس��تاندار تصریح کرد: سیستان وبلوچستان از 
لحاظ برخورداری از سواحل و کرانه ها وضع خوبی 

دارد و باید از این موقعیت استفاده بهینه کرد. 

پسماندهای  بیمارستان های البرز 
بی خطر می شوند 

 مدیرکل محیط زیست اس��تان البرز از تجهیز 
همه بیمارستان های البرز به سیستم بی خطرساز 

پسماندهای پزشکی خبر داد. 
حس��ین محمدی، در گفت و گو با ایسنا اظهار 
کرد: به واسطه همکاری مسئولان حوزه بهداشت و 
درمان استان، از  سال گذشته همه بیمارستان های 
استان البرز به سیستم بی خطرساز پسماندهای 

پزشکی مجهز شده اند. 
وی اف��زود: ب��ر ای��ن اس��اس پس��ماندهای 
بیمارس��تان های البرز پس از بی خطرساز شدن 
توس��ط مجموعه مدیریت پس��ماند شهرداری 

جمع آوری و دفن می شود. 
محم��دی خاطرنش��ان ک��رد: هرچن��د طی 
یک سال گذشته برای بی خطرکردن پسماندهای 
بیمارستانی در سطح استان فعالیت های مناسبی 
صورت گرفته ک��ه درنهایت به تأمین س��لامت 
شهروندان منجر می شود، ولی بحث جمع آوری 
پسماندهای درمانگاه ها، مطب های خصوصی و 

آزمایشگاه ها مغفول مانده است. 
وی ادامه داد: از آن جا که پس��ماندهای درمانی 
امکان ایج��اد آلودگی و انتقال بیم��اری را دارند، 
محیط زیست استان هیچ گونه کوتاهی را از سوی 
متولیان این حوزه نمی پذیرد و با آن به جدی ترین 

شکل برخورد خواهد کرد. 
محمدی گفت: اداره کل محیط زیست استان 
با گوش��زد کردن تکالیف قانونی به دستگاه های 
اجرایی این بخش، به دنبال یافتن راه حل مناسب 
برای مدیریت پسماندهای مطب های خصوصی، 

آزمایشگاه ها و درمانگاه ها ست . 
این مسئول با اش��اره به اهمیت حوزه سلامت 
در دول��ت یازدهم، افزود: یک��ی از موضوعاتی که 
همیشه مورد توجه مسئولان بوده و دولت تدبیر 
و امید هم آن را س��رلوحه خود قرار داده، سلامت 

مردم است. 
مدیرکل محیط زیست اس��تان البرز در پایان 
یادآور شد: دولت تدبیر و امید در این مدت کوتاه 
با وجود معضلات بس��یاری که در حوزه سلامت 
و آلایندگی ها مواجه بوده، اقدامات ارزش��مندی 
در بخش نظام سلامت و پیش��گیری از آلودگی 

محیط زیست انجام داده است. 

پنبه در صدر کالاهای وارداتی 
خراسان رضوی 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان 
رضوی گفت: در  س��ال گذشته بیشترین واردات 

استان مربوط به محصول پنبه بوده است. 
راضیه علیرضایی در گفت وگو با ایس��نا، اظهار 
ک��رد: 25 درصد از کل واردات اس��تان در  س��ال 
گذشته پنبه بوده اس��ت و پس از آن دانه گندم، 
فرآورده های غذایی، برنج، کنجاله، دانه کنجد و جو 
ازجمله موادی بوده که در صدر کالاهای وارداتی 

به استان قرار گرفته است. 
وی درباره ش��رکای تجاری واردات اس��تان در 
 سال گذشته گفت: ازبکستان با سهم 35 درصدی 
مهم ترین ش��ریک تجاری واردات استان در  سال 
گذش��ته بود و سپس قزاقس��تان، ترکمنستان، 
ترکیه و پاکس��تان در جایگاه بعدی ق��رار دارند. 
کمترین سهم در این میان مربوط به کشور چین 

با 4 درصد است. 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
درخصوص وضع معافیت گمرکی ماش��ین آلات 
و مواداولیه استان، عنوان کرد: 75 فقره معافیت 
حقوق گمرکی ماشین آلات از ابتدای  سال جاری 
تاکنون صادر شده که ارزش ماشین آلات مشمول 
معافیت 73 میلیون یورو ب��وده که از این میزان از 

4هزار یورو معافیت استفاده شده است. 

فراخوان همکاری

نظ��ر ب��ه گس��ترد      گی فعالیت ه��ای روزنام��ه 
ش��هروند       و توجه ویژه مس��ئولان آن به وضعیت 
جای جای کش��ور، راه اند      ازی صفحه س��رزمین با 
هد      ف پرد      اختن به مش��کلات و معضلات مرد      م د      ر 
اس��تان ها د      ر د      س��تور کار قرار گرفت که د      ر این 
مسیر پرد      اختن به اقوام مختلف نیز د      ر سرلوحه 
کار ق��رار د      ارد      .براین اس��اس صفحه س��رزمین 
پنجره ای است به س��وی هر د      یار و د      ر این مسیر 
د      ست همکاری مسئولان، اس��اتید      ، کارشناسان، 
د      انش��جویان و اهل فن را به گرمی می فشاریم تا 
د      ر جهت پر بارتر کرد      ن آنچه پیش روی شما قرار 

د      ارد      ، بکوشیم.
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اقليم
درحالی مسئولان راه آهن ش��مال غرب تأکید 
می کنند که وضع ناوگان ریلی این منطقه مطلوب 
اس��ت و در تلاش برای نوسازی ناوگان حمل ونقل 
هس��تند که مس��افران مس��یر زنجان - مشهد و 
بالعکس از وضع حاکم بر ناوگان ریلی این مس��یر 
گلایه مند هس��تند و تکرار مشکلات و عدم توجه 
مسئولان برای حل این مش��کلات موجب ایجاد 

نارضایتی آنها شده است.     
به گزارش مهر، فرسودگی قطار زنجان - مشهد، 
کثیف ب��ودن محیط داخلی قطار، نبود سیس��تم 
تهویه، کمبود آب و تأخیر بیش از سه تا چهار ساعته 
باعث شده شهروندان زنجانی که طی روزهای اخیر 
در مسیر زنجان- مشهد و بالعکس تردد  کرده اند از 
وضع پیش آمده ناراضی بوده و خواستار رسیدگی 

مسئولان به وضع پیش آمده هستند.    
مسعود رضایی از شهروندان زنجانی که طی چند 
روز اخیر از قطار مس��یر زنجان- مشهد و بالعکس 
استفاده کرده است با انتقاد از وضع  موجود در قطار 
مسیر زنجان-مشهد و بالعکس می گوید:     متاسفانه 
هیچ گونه امکانات رفاهی در قطار مس��یر زنجان- 

مشهد وجود ندارد.    
وی با بیان این که به هیچ وجه وضع موجود در این 
قطارها مناسب نیست ادامه می دهد: صندلی های 
قطار به نحوی کثیف و غیرقابل نشس��تن بود که 
مسافران مجبور به استفاده از ملافه برای نشستن 

برای صندلی ها کردند.    
رضایی بوی نامطبوع منتش��ر ش��ده در قطار را 
یادآوری کرده و ادامه می دهد: به دلیل نبود تهویه 
مناس��ب و گرمای هوای داخل واگن ها متاسفانه 
بوی نامطبوع در فضای واگن ها و راهرو قطار ایجاد 

می شود.    
وی با اشاره به این که قطار زنجان - مشهد با تأخیر 
سه تا چهارساعته وارد ایستگاه مشهد شد می افزاید: 
طبق گفته خود مس��ئولان قطار مس��یر زنجان- 
مش��هد قرار بود این قطار در س��اعت 12 ظهر به 
ایستگاه مشهد می رسید  درحالی که با یک تأخیر 3 
ساعته در ساعت حدود چهار عصر وارد این ایستگاه 

شد که این روند در ایستگاه زنجان نیز تکرار شد.    
رضایی توقف های متعدد در مس��یر  به خصوص 
بعد از ایس��تگاه تهران تا س��منان و از س��منان به 
مشهد را یادآور شده و می گوید:     متاسفانه شرایط  
نامناس��ب موجود در قط��ار و توقف ه��ای متعدد 
و همچنین تأخیر چندس��اعته باع��ث نارضایتی 

مسافران شده بود.    
همچنین نظ��ری یکی دیگر از مس��افران قطار 
زنجان- مشهد و بالعکس از نبود آب و تهویه در این 
قطار خب��ر می دهد و می گوید:     ب��ا توجه به وضع 
پیش آمده دیگر حاضر به اس��تفاده از قطار مسیر 

زنجان- مشهد نیستم.    
نظری با بیان این که حجب و حیای مردم زنجان 
باعث شده درخصوص مسائل و مشکلات معترض 
نباشند می افزاید: این خصلت مردم زنجان همواره 

باعث تضعیف حقوق آنها شده است.    
وی می افزاید: نامناس��ب بودن وضع س��رویس 
بهداشتی،  کثیف بودن صندلی های داخل واگن ها، 
نبود تهویه مناسب، بوی نامطبوع داخل واگن ها و 

همچنین توقف های پی در پی و تأخیر بیش از سه 
تا چهار ساعت باعث نارضایتی اکثر مسافران شده 

است.    
این ش��هروند زنجانی با انتقاد از عدم اختصاص 
واگن های مناسب برای مس��یر زنجان می افزاید: 
واگن های قطارهای زنجان فرسوده بود و متاسفانه 
مسئولان در این زمینه دقت و توجه کافی را ندارند 
به نحوی که در قطارهای مس��یر های دیگر شاهد 

استفاده از واگن های مناسب و نو هستیم.    
این ابراز نارضایتی ش��هروندان زنجانی درحالی 
اس��ت که مدیرعامل راه آهن شمال غرب از تلاش 
برای نوسازی ناوگان حمل ونقل ریلی منطقه شمال 
غرب کش��ور خبر داده و می گوید: با پیگیری های 
 انجام ش��ده ق��رار اس��ت ن��اوگان ریل��ی منطقه 

شمال غرب کشور نوسازی شود.    
محمدرضا قربانی با رد موارد مطرح شده توسط 
مسافرین مسیر زنجان- مشهد و بالعکس می گوید: 
امکان بروز مشکل در زمینه های مختلف بهداشت، 
تهویه و تأخیر در موارد بسیار محدود وجود دارد که 

تلاش داریم با یک برنامه ریزی مناس��ب همه این 
مسائل را رفع کنیم.    

وی با بیان این که توقف های قطارها در ایستگاه ها 
خارج از برنامه حرکت قطارها نیست می افزاید:  به 
هر صورت قطارها ب��رای تردد نیاز به هماهنگی در 
تردد و جلوگی��ری از حوادث احتمال��ی و برخورد 

قطارها با هم دیگر دارند.    
قربانی با بیان این که طبق بازدید صورت گرفته 
تقریب��ا 90 درصد قطاره��ا وضع مطل��وب دارند و 
مشکل خاصی دیده نشد ادامه می دهد: روزانه تردد 
ریلی در مسیر زنجان- مش��هد و بالعکس صورت 
می گیرد که چهار سالن این قطارها درجه یک و بقیه 

درجه 2 هستند.    
مدیرعامل راه آهن ش��مال غرب کش��ور با بیان 
این ک��ه واگن های درجه 2 سیس��تم تهویه ندارند 
می افزاید:  قطارهای درجه یک هیچ مشکلی ندارند.    
قربانی با تأکید بر این که توقف های صورت گرفته 
خارج از برنامه نبوده اس��ت  ادامه می دهد: در طول 
مسیر  طی چند هفته اخیر بازسازی مسیر بوده و به 
همین جهت توقف ها در این مسیر زیاد بوده است و 

این توقف ها بابرنامه صورت گرفته است.    
وی با بیان این که به دلیل طولانی ش��دن زمان 
سفر و تأخیر پیش آمده امکان دارد زباله ها در زمان 
مقرر به محل تخلیه نرسد می افزاید: در موارد بسیار 
خاص به دلیل طولانی ش��دن زمان س��فر از مدت 
زمان پیش بینی ش��ده امکان دارد به علت ماندن 
طولانی مدت زباله بوی نامطبوع در قطار پیش آید.    
به هر حال مسیر راه آهن شمال غرب کشور دارای 
شبکه گسترده حمل ونقل است که در برگیرندگی 
این مس��یر موجب شده است مس��افران زیادی از 
خدمات ناوگان ریلی این منطقه اس��تفاده کنند. 
همچنین به لحاظ قرار گرفتن اس��تان زنجان در 
مسیر ترانزیت  اتصال مرکز به غرب و شمال غرب 
کشور همواره جابه جایی مسافر و کالا در این مسیر 
روند افزایشی دارد و  بهتر استان مسئولان نسبت 
به رفع  چالش ها و مشکلات این مسیر  توجه ویژه 

داشته باشند. 

نارضایتی مسافران قطار مسیر زنجان- مشهد از وضع واگن ها

مدیرعامل راه آهن شمال غرب:90 درصد قطارها مشکل ندارند


